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Preek 
 

 “…de Geest niet hebbende” 
 Judas:19b 

 

Dat iedere hoorder van deze preek in de Heilige Geest gelooft, staat voor mij vast. De meeste 

mensen zijn gedoopt in de naam van de Vader, de Zoon en de Heilige Geest. Er zijn maar 

weinig kerkmensen die niet vaak de bekende woorden uit onze oude catechismus gehoord 

hebben: “Ik geloof in God, de Heilige Geest, Die mij geheiligd heeft en al Zijn 

uitverkorenen’
1
. Desondanks zou het voor velen goed zijn om eens te overdenken wat zij 

meer weten van de Heilige Geest, dan alleen Zijn Naam. In hoeverre hebt u kennis aan het 

werk van de Geest? Wat heeft Hij voor u gedaan? Welke zegen hebt u van Hem ontvangen? 

 

Van God de Vader zou u kunnen zeggen: “Hij heeft mij en de gehele wereld geschapen.” U 

zou kunnen zeggen van God de Zoon: “Hij stierf voor mij en voor de gehele mensheid.” Maar 

kunt u nu ook iets zeggen van de Heilige Geest? Kunt u met enige zekerheid zeggen: Hij 

woont in mij en heiligt mij?” In één zin: Hebt u de Heilige Geest? 

 

Uit de tekst van onze preek blijkt dat er ook zoiets is als “het niet hebben van de Geest.” Op 

deze zaak wil ik uw aandacht vestigen. Deze zaak is naar mijn mening van levensbelang voor 

alle tijden. Maar in onze dagen is deze kwestie van buitengewoon belang. Want een helder 

inzicht omtrent het werk van de Heilige Geest is het beste afweermiddel tegen de vele valse 

leringen die in deze tijd opgeld doen. Vergun mij om u enkele zaken voor te stellen die, onder 

Gods zegen, licht kunnen verschaffen over het onderwerp van het hebben van de Geest. 

 



1. Het ontzaglijk grote belang van het hebben van de Geest. 

2. Het grote algemene beginsel waardoor de vraag “Hebt u de Geest?” beproefd kan 

worden. 

3. De bijzondere werkingen van de Geest, die altijd openbaar komen in de zielen waarin 

Hij woont. 

 

1. Laat mij u dan allereerst uitleggen hoe belangrijk het is de Geest te bezitten. Het is absoluut 

noodzakelijk, dat er over dit punt geen onduidelijkheid bestaat. Als u dit niet begrijpt, zal het 

verdere van mijn betoog voor u als een slag in de lucht zijn. Zet uw gedachten hier eens stil 

en de helft van het werk, dat ik voor uw ziel wil doen, is al gedaan! Ik kan me heel goed 

voorstellen dat iemand zegt: “Het belang daarvan zie ik niet in. Veronderstel eens dat ik de 

Geest niet heb; welk kwaad kan me dan overkomen? Ik probeer mijn plicht te doen in deze 

wereld. Ik bezoek mijn kerk regelmatig en het Heilig sacrament gebruik ik ook wel. Ik geloof, 

dat ik net zo goed een Christen ben als mijn buren. Ik doe mijn gebeden. Ik vertrouw dat God 

mijn zonden om Christus` wil zal vergeven. Ik zie niet in waarom ik uiteindelijk niet in de 

hemel zou kunnen komen, zonder mij zorgen te maken over de Geest.” 

 

Als dergelijke gedachten nu ook bij u leven, vraag ik u dringend enkele minuten naar mij te 

luisteren, terwijl ik zal proberen om u tot andere gedachten te brengen. Geloof me, niets 

minder dan de zaligheid van uw ziel, hangt af van het “hebben van de Geest.” Leven of dood, 

hemel of hel, eeuwig geluk of eeuwige rampzaligheid hangen samen met het onderwerp van 

deze preek. 

 

Bedenk dat, als u de Geest niet hebt, u geen deel hebt aan Christus en geen recht op de hemel. 

De woorden van de heilige apostel Paulus zijn krachtig en niet mis te verstaan: ”...maar zo 

iemand de Geest van Christus niet heeft, die komt Hem niet toe.” (Rom.8:9) En de woorden 

van de apostel Johannes zijn niet minder duidelijk: ”En hieraan kennen wij, dat Hij in ons 

blijft, namelijk uit den Geest, Dien Hij ons gegeven heeft.” (1 Joh.3:24) Het inwonen van 

God, de Heilige Geest, is een kenmerk van alle ware gelovigen. Dit is het teken van de Herder 

voor de kudde van de Heere Jezus, dat hen onderscheidt van de rest van de wereld. Het is het 

merkteken van de edelsmid voor de echte kinderen van God, dat hen afzondert van de 

verontreinigingen van valse leraren. Het is het zegel van de Koning Zelf voor  Zijn 

uitverkorenen, waaraan zij kunnen weten Zijn eigendom te zijn. Het is de verdienste die de 

Verlosser aan Zijn gelovige discipelen geeft, terwijl zij in het lichaam zijn, als een onderpand 

van de totale en volkomen verlossing, die komt. Dit is de zaak van alle gelovigen. Zij allen 

hebben de Geest! 

 

Laat het zonneklaar zijn dat hij, die de Geest niet heeft, Christus niet heeft. En wie Christus 

niet heeft, heeft geen vergeving van zonden, geen vrede met God, geen recht op de hemel, 

geen gegronde hoop op gered te zijn. Zijn godsdienst is net als het huis, dat op zandgrond 

gebouwd was. Zij mag schoon lijken, als de zon schijnt. Zij mag hem voldoening geven in 

voorspoed en gezonde dagen. Maar als de stormvloed komt en de wind aanwakkert; als ziekte 

en zorgen hem overkomen, zal het geen stand houden, zodat hij ten laatste onder haar 

puinhopen bedolven wordt. Hij leeft zonder een goede hoop en sterft zonder een gegronde 

hoop. Hij zal slechts opstaan tot eeuwig afgrijzen. Hij zal voor de rechterstoel staan om 

veroordeeld te worden. Hij zal de heiligen en de engelen zien en bedenken dat hij bij hen had 

kunnen zijn, maar het is te laat! Hij zal ontelbaren zien, verloren net als hij, en zij kunnen 

hem niet helpen, want het is te laat. Dit zal het einde zijn van de mens die de hemel denkt te 

bereiken zonder de Geest. 



 

Laat deze zaken goed tot u doordringen en vergeet ze nooit meer. Zijn zij het herinneren niet 

waard?  

Geen Heilige Geest in u - géén deel aan Christus! 

Geen deel aan Christus - géén vergeving van zonden! 

Geen vergeving van zonden - géén vrede met God! 

Geen vrede met God  - géén recht op de hemel! 

Geen recht op de hemel - géén toelating in de hemel! 

Geen toelating in de hemel - en wat dan?  

Ja, wat dan? Vraagt u zich dat eens af. Waar wilt u heen vluchten? Welke kant wilt u op? 

Welke toevlucht denkt u te vinden? Er is niets meer. Er blijft niet anders over dan de hel. Niet 

toegelaten tot de hemel, zult u in de hel moeten verzinken. 

 

Iedere hoorder vraag ik om goed te letten op wat ik zeg. Misschien schrikt het u op. Maar is 

het niet goed voor u om opgeschrikt te worden? Ik heb u toch alleen maar de duidelijke 

Schriftuurlijke waarheid gezegd? Wat is er fout in het voorgaande betoog? Wat is er verkeerd 

in de argumenten? Ik ben er in mijn geweten van overtuigd, dat er geen fout is. Vanaf het niet 

hebben van de Geest tot aan het in de hel zijn, is er slechts één vlucht langs afdalende treden. 

Wanneer u nu zonder de Geest leeft, bent u al op de top. En stervend zonder de Geest, komt u 

op de bodem terecht. 

 

Verder, bedenk dat, als u de geest niet bezit, u ook geen heiliging van het hart en toegang tot 

de hemel hebt. De hemel is de plaats waarheen alle mensen na hun dood hopen te gaan. Voor 

velen zou het goed zijn om eens rustig te overdenken wat een rustplaats de hemel is. Het is de 

woonstede van de Koning der koningen, Die reiner van ogen is dan dat Hij de 

onrechtvaardigheid kan gedogen. De Bijbel zegt ons, dat het een plaats is, waarin niets zal 

inkomen, dat ontreinigt en gruwelijkheid doet. (Openb.21:27) Het is een plaats waar geen 

slechtheid, zonde of lichtzinnigheid, geen aardsgezindheid, goddeloosheid, zotternij of 

onheiligheid zal zijn. 

 

Laat de hebzuchtige bedenken, dat daar geen geld zal zijn. Laat de zoeker van aards genot 

bedenken, dat daar geen voetbalwedstrijden meer zullen zijn, geen andere sport, toneel, ijdele 

boeken of feesten. De dronkaard en de gokker moeten bedenken, dat daar geen sterke drank 

is, geen kaartspel of loterijen. De eeuwigdurende aanwezigheid van God, van heiligen en 

engelen, het eeuwig doen van Gods wil, het volkomen ontbreken van iets dat Hem mishaagt; 

dat zijn de voornaamste zaken die het hemelse leven kenmerken. Het zal een eeuwige sabbat 

zijn. 

 

Voor deze hemel zijn wij allen van nature totaal ongeschikt. Wij bezitten niet het vermogen 

om te genieten van haar vreugde. Wij hebben geen zintuigen voor haar zegeningen. Wij 

missen de ogen om haar schoonheid te zien, net zo min als ons hart haar weldaden kan 

gevoelen. In plaats van vrijheid zouden wij het als gebondenheid ervaren. In plaats van een 

volkomen heerlijkheid, zouden wij het als een voortdurende beklemming ervaren. In plaats 

van een schitterend paleis, zouden wij het een akelige gevangenis vinden. Een vis op het 

droge, een schaap in het water of een adelaar in een kooi zullen zich beter op hun plaats en op 

hun gemak voelen, dan een natuurlijk mens in de hemel. “Zonder heiligmaking zal niemand 

de Heere zien.” (Heb.12:14) 

 

Het is de bijzondere taak van de Heilige Geest om mensenzielen voor te bereiden voor deze 



hemel. Hij alleen kan het aardsgezinde hart veranderen en Adams geslacht zuiveren van 

wereldse aanvechtingen. Hij alleen kan hun wil in harmonie met Gods wil brengen, hen 

geschikt maken voor het eeuwige koor van heiligen en engelen en voor Christus. Hij alleen 

kan het geven lief te hebben, wat voor God goed is, te haten wat God haat, en zich te 

verheugen in Gods nabijheid. Hij alleen kan de delen van de menselijke natuur helen, die 

verloren gingen door de val van Adam, en een ware eenheid tussen de wil van God en die van 

de mens tot stand brengen. En dit doet Hij voor ieder die gered wordt. Van gelovigen staat 

geschreven dat zij “behouden worden door Gods genade”, maar dat gebeurt door het bad der 

wedergeboorte en de vernieuwing des Heiligen Geestes. (Titus3:5) Dezen zijn “van den 

beginne verkoren tot zaligheid, in heiligmaking des Geestes en geloof der Waarheid.” (2 

Thess.2:13) 

 

Laat het nu volgende eveneens in uw geheugen gegrift worden. Geen ingang in de hemel 

zonder dat eerst de Heilige Geest op aarde in uw hart komt! Geen toelating in de heerlijkheid 

van het toekomende leven zonder voorafgaande heiligmaking in dit leven! Geen Heilige 

Geest in u in deze wereld, dan ook geen hemel in de toekomende wereld. U zou er niet 

geschikt voor zijn. U zou er niet klaar voor zijn. U zou er geen zin in hebben en u er niet in 

verheugen. Er wordt tegenwoordig veel gebruik gemaakt van het woord `heilig´. Onze oren 

worden vermoeid door de woorden: heilige kerk, heilige doop, heilige dagen, heilig water, 

heilige diensten en heilige priesters. Maar één ding is duizend keer meer belangrijk en dat is: 

een werkelijk heilig mens gemaakt te zijn door de Geest. Wij moeten in dit leven deel hebben 

aan de Goddelijke natuur. Wij moeten in de Geest zaaien, als wij eeuwigdurend willen 

maaien (2 Petr.1:4; Gal.6:8) 

 

In de derde plaats, bedenk dat, als u de Geest niet hebt, u niet voor een oprecht Christen door 

kunt gaan en geen wil of macht hebt zo iemand te worden. Het vergt heel weinig moeite om 

een Christen te zijn naar aardse maatstaven. Als een mens maar gedoopt is en naar de kerk 

gaat, wordt al aan de aardse opvattingen voldaan. Het geloof van die mens mag wat anders 

zijn dan dat van een Turk; kennis van de Bijbel is niet beslist noodzakelijk; in het dagelijks 

leven hoeft hij zich niet te onderscheiden van een heiden, zodat menig Hindoeist hem 

beschaamd maakt. Het doet alles niet ter zake! Hij is gedoopt, hij gaat naar de kerk en 

gedraagt zich daar fatsoenlijk. Wat wilt u nog meer? Als u hem geen Christen durft te 

noemen, wordt u als zonder naastenliefde beschouwd! 

 

Maar het vraagt heel wat meer dan het hiervoor genoemde om een Christen te zijn in de zin 

van de Bijbel. Het vraagt de werking van de drie Personen van de gezegende Drieëenheid 

samen. De verkiezing door God de Vader, het bloed en de tussenkomst van God de Zoon en 

de heiligmaking door God de Heilige Geest, moeten elkaar ontmoeten in de ziel die gered 

moet worden. Vader, Zoon en Heilige Geest moeten in vereniging werken om van een 

Adamskind een ware Christen te maken. 

 

Dit is een diepgaand onderwerp, dat slechts met eerbied behandeld moet worden. Maar, waar 

de Bijbel zo duidelijk is, mogen wij eveneens duidelijk spreken. De woorden van de Bijbel 

hebben geen betekenis, als het werk van de Heilige Geest minder noodzakelijk is om een 

mens tot een oprecht Christen te maken, dan het werk van de Vader en dat van de Zoon. 

“Niemand”, zo staat er, “kan zeggen Jezus den Heere te zijn, dan door de Heilige Geest” (1 

Cor.12:3) 

 

Oprechte Christenen - leert de Bijbel - zijn “geboren uit de Geest”. Zij leven in de Geest en 



worden geleid door de Geest. Door de Geest doden zij de werkingen van het lichaam; door de 

Geest hebben zij toegang door Jezus tot de Vader. Al hun genadegaven zijn vruchten van de 

Geest; zij zijn de tempel van de Heilige Geest. Zij zijn een woonplaats van God door de 

Geest. Zij wandelen door de Geest en worden gesterkt door de Geest. Door de Geest 

verwachten zij de hoop op rechtvaardigmaking door het geloof. (Joh. 3:6, Gal. 5:25, Rom. 

8:13,14, Ef. 2:18, Gal.5:22, l Cor.6:19, Ef. 2:22, Rom. 8:4, Ef. 3:16, Gal. 5:5) Dit zijn 

duidelijke, schriftuurlijke uitdrukkingen. Wie zal ze durven tegenspreken? 

 

De waarheid is, dat de diepe verdorvenheid van de menselijke natuur redding onmogelijk 

maakt, anders dan door het werk van de Geest. Zonder Hem zijn de liefde des Vaders en de 

verlossing door de Zoon voor ons nutteloos. De Geest moet hen toepassen, de Geest moet hen 

openbaren; of anders zijn wij verloren zielen. 

 

Niets minder dan de kracht van Hem, Wiens Geest zweefde over de wateren in de dag van de 

schepping, kan ons opheffen uit onze lage staat. Hij Die sprak: “Daar zij licht” en daar was 

licht, moet spreken, voordat iemand van ons ooit zal opstaan tot vernieuwing des levens. Hij 

Die neerdaalde op de pinksterdag, zal ook neer moeten dalen op onze arme zielen, voordat 

wij ooit het Koninkrijk Gods zullen zien. Genade en aanvechtingen mogen ons hart beroeren, 

maar zij alleen zullen nooit ons diepste innerlijk raken. De sacramenten en kerkdiensten en 

preken kunnen uitwendige betrachtingen teweeg brengen en ons omhullen met een schijn van 

religie, maar leven kunnen zij niet geven. Predikers mogen avondmaalgangers maken en 

kerken vullen met aanbidders, maar alleen de almachtige kracht van de Heilige Geest maakt 

oprechte Christenen en vult de hemel met verheerlijkte heiligen. 

 

Laat dit in uw geheugen geschreven staan en vergeet het nooit meer: Geen Heilige Geest, 

geen oprecht Christendom! Als u ooit gered wilt worden, moet u de Geest in u hebben en 

Christus voor u. God moet uw liefhebbende Vader zijn, Christus de voor u bekende 

Verlosser, en de Heilige Geest moet de door u gevoelde Heiligmaker zijn, anders was het 

beter dat u niet geboren was.  

 

Ik breng dit onderwerp met grote nadruk onder de aandacht van mijn hoorders. Ik vertrouw 

dat ik nu genoeg gezegd heb om u duidelijk te maken, dat het voor uw ziel van levensbelang 

is om de Geest te hebben. Het is geen diepzinnig of mysterieus punt van Goddelijkheid. Het 

is ook geen aardige vraag waarvan de uitkomst niet zo belangrijk is. Het is een onderwerp 

waar de eeuwigdurende vrede voor uw ziel in opgesloten is.  

 

Het kan best zijn, dat u helemaal niet gesteld bent op deze geluiden; u mag het fanatiek of 

overdreven vinden. Maar mijn standpunt is gefundeerd op het duidelijke onderricht van de 

Bijbel! Ik zeg dat God door de Heilige Geest hier op aarde in uw hart zal moeten wonen, 

anders zult u nooit in de hemel bij God zijn! 

 

“Ja maar”, zult u zeggen, “Ik weet daar niet zo veel van af. Ik hoop dat God genadig zal zijn 

en dat ik na dit leven naar de hemel zal gaan.” Dan antwoord ik: Een ieder die Christus’ 

genade gesmaakt heeft, heeft ook Zijn Geest ontvangen. Niemand is ooit gerechtvaardigd 

zonder ook geheiligd te zijn. Niemand is ooit naar de hemel gegaan zonder daarheen geleid te 

zijn door den Geest. 

 

2. Laat ik u in de tweede plaats wijzen op het grote algemene beginsel waaruit wij kunnen 

besluiten of wij de Geest hebben. Ik kan volkomen begrijpen, dat de gedachte ´of wij de 



Geest wel hebben` niet past bij de opvattingen van velen. Want ik ben niet onbekend met de 

gedachten die de satan in het natuurlijk hart opwekt. “Dat kun je nooit weten”, zegt er één. 

“Het is een diepgaande zaak die buiten ons bereik ligt.” “Het is een te geheimvolle zaak om 

naar te vragen”, zegt een ander. “Wij moeten dat onderwerp maar laten rusten, want het is 

verkeerd om daar alles van te willen weten”, zegt een derde. “Het is nooit de bedoeling 

geweest dat mensen zich met zulke vragen zouden bezighouden.” “Het is overdreven om te 

spreken over zoiets als het hebben van de Geest.” Al deze beschouwingen hoor ik onbewogen 

aan. Ik zeg, dat het duidelijk merkbaar is of iemand de Geest bezit.  Het kan geweten worden, 

u kunt het weten, het behoort geweten te worden! Er is geen hemels visioen voor nodig, geen 

openbaring door een engel. Het enige dat nodig is, is onderzoek bij het licht van Gods Woord. 

Laten wij dat onderzoek eens doen. 

 

Niet alle mensen bezitten de Geest 

Ik beschouw de leer van een innerlijk geestelijk licht, dat alle mensen in meerdere of mindere 

mate zouden bezitten, als een onschriftuurlijk bedrog. Ik ben ervan overtuigd, dat de moderne 

opvatting van een algemene inspiratie een ongefundeerde droom is. Toegegeven, de Heere 

heeft in het hart van de gevallen mens nog getuigenis van Zichzelf overgelaten. In iedere 

consciëntie is nog genoeg onderscheid tussen goed en kwaad om te zorgen dat alle mensen 

ten volle verantwoordelijk zijn voor hun daden. Hij heeft ieder Adamskind een geweten 

gegeven, maar Hij heeft niet aan ieder Adamskind de Heilige Geest gegeven. 

 

Iemand kan goede woorden spreken zoals Bileam, bijna overtuigd zijn zoals Agrippa, 

bewogen zijn als Felix, en toch, net zoals deze mensen, totaal verstoken zijn van de genade 

des Geestes. De apostel Paulus zegt ons, dat een mens voor de wedergeboorte God wel 

enigszins kan kennen, en “beschuldigende of ook ontschuldigende gedachten” hebben. Maar 

hij zegt ons ook dat de mens voor de wedergeboorte “zonder God” is en “zonder Christus”, 

“geen hoop” heeft en “duisternis” heeft in zichzelf. (Rom.1:21, 2:15, Ef.2:12 en Ef. 5:8) 

Niemand minder dan de Heere Jezus zegt van de Geest: “De wereld ziet Hem niet en kent 

Hem niet; maar gij kent Hem; want Hij blijft bij u, en zal in u zijn.” (Joh. 14 :17) 

 

Niet alle lidmaten van kerken en niet alle gedoopte mensen hebben de Geest 

In de Bijbel lees ik nergens, dat degene die gedoopt wordt de Heilige Geest ontvangt en dat 

wij dezulken moeten beschouwen als geboren uit de Geest. Ik durf niet tegen gedoopte 

mensen te zeggen dat zij nu ook allen de Geest bezitten en dat zij deze gave van God in zich 

slechts moeten opwekken om behouden te zijn. Nee, ik zie juist het tegenovergestelde! Judas 

spreekt over leden van de zichtbare kerk in zijn dagen als: “mensen zonder de Geest”. 

Sommigen van die mensen waren mogelijk nog gedoopt door de apostelen zelf en in 

volledige gemeenschap met de belijdende kerk. Maar dit baat evenwel niets: “zij hebben de 

Geest niet” (Judas:19) 

  

Het is nutteloos om te proberen de kracht van deze uitdrukking te verminderen. Zij toont 

duidelijk aan dat het “hebben van de Geest”
 
niet het deel is van een ieder en niet het deel van 

ieder lid van de zichtbare kerk van Christus. Zij bepaalt ons bij de noodzaak om een 

algemene regel en beginsel te zoeken, waarmee de aanwezigheid van de Geest in een mens 

vastgesteld kan worden. Want Hij woont niet in iedereen. En het gedoopt zijn en het 

lidmaatschap van een kerk zijn geen bewijzen van Zijn tegenwoordigheid. 

  

Hoe zullen we dan kunnen weten of iemand de Geest bezit? De aanwezigheid van de Geest in 

een mensenziel kan alleen worden gekend aan de uitwerkingen die daar het gevolg van zijn. 



De vruchten die Hij veroorzaakt in hart en leven van de mens vormen het enige bewijs waar 

we op kunnen vertrouwen. Iemands geloof, zijn opvattingen en zijn dagelijks leven zijn de 

getuigen die we onderzoeken moeten om vast te stellen of hij de Geest heeft. De Heere Jezus 

heeft immers gezegd: “aan de vruchten zult gij de boom kennen” (Luk.6:44) De uitwerkingen 

die de Geest veroorzaakt kunnen altijd gezien worden. 

 

De wereld begrijpt dit niet, want zij kunnen vaak zwak zijn en bijna niet te onderscheiden; 

maar waar de Geest is, kan Hij niet verborgen blijven. Hij komt niet ongemerkt in het hart. 

Hij zit niet stil. Hij slaapt niet, maar maakt Zijn aanwezigheid kenbaar. Hij zal steeds meer 

gaan schitteren door de vensters van iemands dagelijkse gewoonten en door zijn omgangstaal. 

Zo zal Hij aan de wereld laten zien, dat Hij in die mens woont. Een sluimerend, traag en stil 

inwonen van de Geest is een idee wat velen hebben. Maar het is een idee waarvoor in Gods 

Woord geen grond te vinden is! 

 

Wanneer ik in iemand de werkingen en vruchten van de Geest bespeur, dan zie ik daarin 

iemand die de Geest heeft. Ik ben ervan overtuigd, dat het niet slechts mild is om zo te 

spreken, maar aanmatigend om het te betwijfelen. Ik verwacht niet dat ik de Heilige Geest 

met mijn natuurlijke ogen kan zien of Hem met mijn handen kan aanraken. Maar er hoeft 

voor mij geen engel neer te dalen om mij te tonen waar Hij woont, noch een hemels gezicht 

om me te zeggen waar  ik Hem zal kunnen vinden. Toon me slechts een mens, waarin de 

vruchten van de Geest gezien kunnen worden, en ik zie iemand die den Geest bezit. 

 

Aan de inwendige aanwezigheid van de almachtige oorzaak zal ik niet twijfelen wanneer ik 

uitwendige gevolgen zie. Kan ik de wind zien op een stormachtige dag? Nee. Maar ik zie zijn 

geweldige kracht en de gevolgen daarvan. Als ik de wolken onstuimig zie jagen en de bomen 

zie buigen; wanneer ik het gefluit hoor door kieren van deuren en ramen, twijfel ik geen 

moment aan haar aanwezigheid. Ik zeg: ´Er is een harde wind!` Precies zo is het met de 

aanwezigheid van de Geest in de ziel. 

Kan ik de dauw zien die op een zoele zomeravond valt? Nee, zij daalt stil, zonder geluid en 

niet waarneembaar. Maar wanneer ik ‘s morgens vroeg op alle blaadjes en grasscheutjes 

druppels zie liggen, zeg ik: ´Er is dauw gevallen.` Zo is het ook met de aanwezigheid van de 

Geest in de ziel. 

Kan ik de hand van de zaaier zien, als ik wandel door de korenvelden in de maand juli? Nee. 

Ik zie niets dan miljoenen volle aren, die in rijpheid naar de grond buigen. Maar veronderstel 

ik, dat het graan toevallig kwam en vanzelf groeide? Ik veronderstel zoiets niet. Ik weet, als ik 

die korenvelden zie, dat de ploeg en de eg op een dag daar aan het werk waren en dat er een 

hand was, die het zaad zaaide. Precies zo is het met het werk van de Geest in de ziel. 

Kan ik het magneetveld zien in een kompas? Nee. Het werkt op een onzichtbare, mysterieuze 

wijze. Maar wanneer ik dat kleine stukje ijzer zie, dat altijd feilloos naar het noorden wijst; 

dan weet ik dat het onder invloed is van magneetkrachten. Zo is het ook met het werk van de 

Geest in de ziel. 

Kan ik de drijfveer van mijn horloge zien, als ik er naar kijk? Nee. Maar als ik de wijzers 

rond zie gaan, die de uren en minuten in regelmaat tellen, twijfel ik niet aan het bestaan van 

de drijfveer. Precies zo is het met het werk van de Geest. 

Kan ik de stuurman zien van een schip dat net aan de horizon zichtbaar wordt? Nee. Maar als 

ik dat schip regelrecht naar de haven zie varen, weet ik dat er iemand is die het schip leidt. En 

zo is het ook met de werking van de Geest. 

 

Ik draag u allen op om dit te onthouden. Leg het in uw gedachten vast als een onaantastbare 



zaak, dat, als iemand werkelijk de Heilige Geest bezit, het gezien zal worden aan de 

uitwerkingen op zijn hart en leven! Hoed u voor de veronderstelling, dat iemand de Geest kan 

bezitten, terwijl er uitwendig niets van te merken is. Het is een gevaarlijke en 

onschriftuurlijke leugen om zo te denken. Wij moeten nooit uit het oog verliezen wat de 

Schrift ons zegt: “Indien wij zeggen dat wij gemeenschap met Hem hebben, en wij in de 

duisternis wandelen, zo liegen wij, en doen de waarheid niet.” En, op een andere plaats: 

“Hierin zijn de kinderen Gods en de kinderen des duivels openbaar; een ieder die de waarheid 

niet doet, die is niet uit God.” 

 

U hebt natuurlijk wel eens gehoord van een soort Christenen die wij Antinomianen noemen. 

Het zijn mensen die er zich op beroemen deel aan Christus te hebben, terwijl zij tegelijkertijd 

in hardnekkige zonden en tegen Gods geboden leven. U is verteld en ik durf het u te zeggen, 

dat die mensen misleid zijn. Zij zullen zeker ter helle dalen met een leugen in hun 

rechterhand. De ware Christen is “dood voor de zonde.” “Een ieder die een oprechte hoop op 

Christus heeft, die reinigt zichzelf, gelijk Hij rein is” (1 Joh.3:3) 

 

Maar ik zal u een drogreden vertellen, die even gevaarlijk is als de opvatting van de 

Antinomianen en veel mooier schijnt. Deze drogrede is: uzelf wijs te maken dat de Geest in 

uw hart woont, terwijl er in uw leven geen vruchten van die Geest te zien zijn. Ik ben er zeker 

van dat duizenden hierdoor misleid worden en omkomen, even zeker als door het 

Antinomianisme. Het onteren van de Heilige Geest is net zo gevaarlijk als het onteren van 

Christus. Indien wij voorwenden deel te hebben aan het werk van de Geest, is dat voor de 

Heere net zo’n grote belediging als wanneer wij zeggen deel te hebben aan het werk van 

Christus.  

 

Eens en voor altijd draag ik mijn hoorders op om goed te onthouden dat de gevolgen van het 

werk van de Geest de enige betrouwbare bewijzen zijn van Zijn aanwezigheid. Spreken over 

de Heilige Geest, Die in u woont, terwijl Hij in uw leven niet zichtbaar is, is vals. Het verwart 

de eerste beginselen van het Evangelie; het verwart licht en duisternis, natuur en genade, 

bekeerd en onbekeerd, geloof en ongeloof, kinderen van de Heere en kinderen van de duivel. 

Op de vraag: “Hoe kunnen we vaststellen wie de Geest bezitten?”, is slechts één goed 

antwoord. Wij moeten uitgaan van het beginsel dat onze Heere Jezus Christus geleerd heeft: 

“aan hun vruchten zult gij hen kennen.”( Matth.7:20) Waar de Geest is, daar zijn de vruchten. 

 

3. Laat mij u in de laatste plaats de persoonlijke werkingen beschrijven, die de Geest 

veroorzaakt in de zielen waarin Hij woont. Ik beschouw dit deel van ons onderwerp als het 

belangrijkste van alles. Tot nu toe heb ik u gesproken over de algemene beginselen, waardoor 

we ons moeten laten leiden in het onderzoeken van het werk van de Geest. Maar nu kom ik 

dichterbij en ga spreken over de bijzondere kenmerken, waaraan de tegenwoordigheid van de 

Geest in een mensenziel kan worden waargenomen. Met Gods Woord als een lamp voor onze 

voet zijn deze kenmerken gelukkig niet moeilijk te vinden. Opdat u ons goed zult begrijpen, 

moet ik vooraf enkele dingen vaststellen. 

 

  Ik moet toegeven dat er sommige diepe verborgenheden zijn omtrent het werk van de Geest. 

De wijze waarop Hij in ons hart komt, kan ik niet verklaren. “De wind blaast waarheen Hij 

wil, en gij hoort Zijn geluid; maar Gij weet niet vanwaar Hij komt en waar Hij heengaat; alzo 

is een ieder die uit de Geest geboren is (Joh.3:8) 

 Ik kan niet verklaren waarom Hij in het ene hart komt, en niet in het andere; waarom Hij zich 

verwaardigt wel in deze te wonen en niet in die. Hij handelt soeverein. Om de woorden van 



de Catechismus te gebruiken: Hij heiligt het uitverkoren volk van God. Maar, ik bedenk dat 

ik ook niet kan verklaren waarom ik in dit land ben geboren en niet in het heidense Afrika. 

Daarom stel ik me tevreden met te geloven, dat al Gods werk volmaakt is. Het is voor mij 

genoeg om in de hof van de Koning te zijn, zonder dat ik deel uitmaak van Zijn raadgevers. 

 

Ik moet volmondig toegeven dat er grote verschillen zijn in de handelingen van de Geest in 

een mensenziel. 

- Er is verschil in de leeftijd waarop Hij in het hart begint te werken. Bij sommigen begint Hij 

al heel vroeg, zoals bij Johannes de Doper en Timotheus. Bij anderen begint Hij veel later, 

denk aan Manasse en Zacheus. 

- Er is verschil in de gevoelens die Hij voor het eerst in het hart oproept. Sommigen worden 

geleid door grote angst en verschrikking, zoals de stokbewaarder in Filippi. Bij anderen 

daarentegen opent Hij gewoon hun hart, zoals bij Lydia de purperverkoopster. 

- Er is ook verschil in de tijd die nodig is voor de totale ommekeer van het hart. Dat kan 

plotseling zijn, zoals bij Saulus, maar ook wel heel geleidelijk, denk maar aan Nicodemus de 

Farizeër.  

- Ook is er verschil in de middelen die Hij gebruikt om een ziel voor het eerst te doen opstaan 

uit haar doodsstaat. Voor de één gebruikt Hij een preek, voor een ander de Bijbel, een boekje 

of raad van een vriend. Hij maakt ook wel gebruik van ziekte en aanvechtingen. In andere 

gevallen is er niets bijzonders aan te wijzen. 

- Dit alles is heel belangrijk voor een goed begrip. De eis, dat alle mensen hierbij hetzelfde 

moeten meemaken, is een zeer bedroevende vergissing. 

 

Ik moet ook toegeven dat de beginselen van het werk van de Geest vaak erg klein zijn en 

nauwelijks waar te nemen. Het zaad, waardoor het geestelijk karakter wordt gevormd, is in de 

aanvang vaak nietig. De bron van het geestelijk leven is, net als van een machtige rivier, aan 

de oorsprong vaak niet meer dan een druppelend stroompje. Het begin van het Geesteswerk in 

de ziel wordt door de wereld in het algemeen over ‘t hoofd gezien, meestal niet op gepaste 

wijze gewaardeerd en aangemoedigd door andere Christenen, en nagenoeg zonder 

uitzondering niet begrepen door de ziel zelf, waarin de Geest werkt. Vergeet dit nooit! De 

mens in wie de Geest begint te werken, is zich, tot lange tijd daarna, eigenlijk nauwelijks 

bewust dat zijn geestesgesteldheid rond de tijd van zijn bekering, ontstond door de komst van 

de Heilige Geest. 

 

Nochtans, na dit alles te hebben toegegeven en erkend, moeten we zeggen dat er bepaalde 

belangrijke werkingen zijn, die de Geest altijd veroorzaakt in de ziel waarin Hij woont. Zij 

die de Geest bezitten, mogen dan in het begin langs verschillende wegen geleid worden, 

vroeg of laat worden zij altijd op dezelfde smalle weg gebracht. Hun belangrijkste 

opvattingen aangaande de godsdienst zijn hetzelfde. Hun diepste verlangen is hetzelfde. Hun 

algemene wandel is hetzelfde. Zij mogen onderling zeer verschillen in hun natuurlijke aard, 

hun geestelijke aard is in grote trekken altijd één! De Heilige Geest veroorzaakt altijd enerlei 

uitwerking. In de ervaring van degenen in wiens hart de Geest werkt, is ongetwijfeld ver-

scheidenheid en veelkleurigheid, maar het algemene beeld van hun geloof en leven is altijd 

hetzelfde. 

 

Wat zijn dan deze algemene werkingen die de Geest veroorzaakt in hen die Hem werkelijk 

bezitten? Wat zijn de kenmerken van zijn aanwezigheid in de ziel? Dat is de vraag die nu nog 

ter overdenking overblijft. Laten wij proberen deze kenmerken achtereenvolgens te bezien: 

 



Zij die de Geest hebben, worden door Hem opgewekt en geestelijk levend gemaakt . 

In de Bijbel wordt Hij “de Geest des levens” genoemd (Rom. 8:2) “De Geest is het Die 

levend maakt” (Joh. 6:63) Van nature zijn wij allen dood in zonden en misdaden. Wij hebben 

geen gevoel of belangstelling voor godsdienst; wij hebben geen geloof of hoop, geen vrees of 

liefde. Onze harten zijn in een toestand van algehele slaap. De Bijbel vergelijkt ze met een 

steen! 

 

Als het over geld, studie, politiek of plezier gaat, mogen wij levend zijn, ten opzichte van 

God zijn wij dood. Dit alles verandert, zodra de Geest in ons hart komt. Hij wekt ons op uit 

onze doodsstaat en maakt ons nieuwe schepselen. Hij doet het geweten ontwaken en neigt de 

wil naar God. Hij maakt, dat wij de oude mens afleggen en de nieuwe mens aandoen. Hij 

wekt onze sluimerende vermogens op en doet ons de wereld ingaan alsof wij nieuwe 

schepselen zijn. Hoe anders was de Lazarus, die opgesloten was in het stille graf, dan de 

Lazarus die uitkwam op het bevel van de Heere. Hoe anders was de dochter van Jaïrus, die 

dood op haar bed lag, vergeleken met de dochter van Jaïrus, die opstond en tot haar moeder 

sprak zoals zij altijd had gedaan. Net zo anders is de mens waarin de Geest woont, vergeleken 

met die hij was vóór de Geest in hem kwam.  

 

Ik doe een beroep op iedere weldenkende hoorder. Kan van hem wiens hart duidelijk vol is 

van alles behalve God, wiens hart hard, koud en ongevoelig is, gezegd worden dat hij de 

Geest bezit? Oordeel zelf. 

 

Allen die de Geest hebben worden door Hem onderwezen. 

De Bijbel noemt Hem “de Geest der wijsheid en der openbaring” (Ef. 1:17) De belofte van de 

Heere Jezus was: “Die zal u alles leren.” “Hij zal u in al de waarheid leiden.” (Joh.14:26, 

Joh.16:13) Van nature zijn wij allen onbekend met de geestelijke waarheid. “De natuurlijke 

mens begrijpt niet de dingen die des Geestes Gods zijn; want zij zijn hem dwaasheid.” (1 Cor. 

2:14) Onze ogen zijn verblind. Wij kennen noch God, noch Christus, noch onszelf, noch de 

wereld, noch zonde, noch hemel, noch hel, zoals wij die zouden moeten kennen. Wij zien 

alles in een verkeerd licht. De Geest verandert deze toestand volkomen en opent de ogen van 

ons verstand. Hij roept ons uit de duisternis tot Zijn wonderbaar licht. Hij neemt de sluier 

weg. Hij schijnt in onze harten en doet ons de dingen zien, zoals ze werkelijk zijn. Geen 

wonder dat alle oprechte Christenen het zo opmerkelijk eens zijn ten aanzien van de 

wezenlijke zaken van de ware godsdienst. Dat komt doordat zij allen geleerd zijn op dezelfde 

school, de school van de Heilige Geest. Geen wonder dat oprechte Christenen elkaar direct 

begrijpen. Zij zijn in dezelfde taal onderwezen door Eén, Wiens lessen nooit vergeten 

worden. 

 

Ik doe opnieuw een beroep op iedere weldenkende hoorder. Kan van hem, die onbekend is 

met de voornaamste leerstukken van het Evangelie en blind is voor z’n eigen staat; kan van 

hem gezegd worden dat hij de Geest bezit? Oordeel zelf. 

 

Allen die de Geest hebben, worden door Hem naar de Heilige Schrift geleid. 

Dat is het instrument, waarmee Hij de ziel bijzonder bearbeidt. Het Woord wordt immers “het 

zwaard des Geestes” genoemd. Van hen die wedergeboren zijn, staat er: ”wedergeboren door 

de Schriften” (l Petr.1:23, Ef.6:17) Al de Schrift is geschreven door Zijn inspiratie. Hij 

onderwijst niets dat daarin niet geschreven is. Hij maakt dat de mens, waar Hij in woont, 

“zijn lust vindt in des Heeren wet.” (Ps.l:2)  Zoals een zuigeling verlangt naar de melk die de 

natuur daarvoor bereid heeft, en alle andere voedsel weigert, zo verlangt de ziel, die de Geest 



heeft, naar de zuivere melk van het Woord. Zoals de Israëlieten in de woestijn met manna 

gevoed werden, zo worden Gods kinderen door de Heilige Geest onderwezen en gevoed met 

de inhoud van de Bijbel. 

  

En weer doe ik een beroep op alle hoorders. Kan van degene die nooit de Bijbel ter hand 

neemt, of hem slechts voor de vorm leest; kan van hem gezegd worden, dat hij de Geest 

heeft? Oordeel zelf. 

 

Allen die de Geest hebben, worden door Hem overtuigd van zonde. 

Dit is een bijzonder ambt, waarvan de Heere Jezus beloofd heeft, dat Hij het zou vervullen. 

“En Die gekomen zijnde, zal de wereld overtuigen van zonde.” (Joh.16:8)  Hij alleen kan de 

ogen van een mens openen voor de werkelijke omvang van zijn schuld en verdorvenheid voor 

God. Hij doet dit altijd wanneer Hij in de ziel komt. Hij brengt ons op de juiste plaats, toont 

ons daar de walgelijkheid van ons eigen hart en doet ons met de tollenaar uitroepen: “O God, 

wees mij zondaar genadig.”(Luk. 18:13) Hij haalt onze trotse, zelfrechtvaardigende en 

eigengerechtige denkbeelden weg en Hij doet ons voelen wat we behoorden te voelen: “Ik 

ben een zondig mens en ik verdien in de hel geworpen te worden.” Predikanten kunnen ons 

voor een poosje verontrusten, een ziekte kan de ijskorst om ons hart verbreken; maar het ijs 

zal spoedig weer bevriezen, indien het niet ontdooid wordt door de adem van de Geest! 

Overtuigingen die niet door Hem zijn gewerkt, gaan voorbij als een morgendauw.  

 

Ik doe nogmaals een beroep op alle nadenkende hoorders. Kan de mens die nooit de last van 

zijn zonden gevoeld heeft en die niet weet wat het is om vernederd te worden door de ge-

dachte daaraan; kan hij de Geest hebben? Oordeel zelf. 

 

Allen die de Geest hebben, worden door Hem geleid tot Christus tot behoud. 

Het is een bijzonder deel van zijn taak om van Christus te getuigen. “Hij zal het uit het Mijne 

nemen, en u verkondigen” (Joh.16:15)  Van nature zijn wij allen geneigd zelf onze weg naar 

de hemel te banen. In onze blindheid verbeelden we ons dat wij zelf vrede met God kunnen 

maken. De Geest maakt ons vrij van deze ellendige verblinding. Hij laat ons zien dat wij in 

onszelf verloren en zonder hoop zijn en dat Christus de enige deur is waardoor wij de hemel 

kunnen binnengaan en gered kunnen worden. Hij onderwijst ons, dat niets dan het bloed van 

Jezus onze zonden kan verzoenen en dat God alleen door Zijn tussenkomst goddelozen kan 

rechtvaardigen. Hij openbaart ons de uitnemende geschiktheid van Christus’ redding voor 

onze zielen. Hij ontvouwt voor ons de schoonheid van de leer van rechtvaardiging door het 

geloof. Hij geeft in onze harten die machtige liefde Gods, die is in Christus Jezus. Zoals de 

duif naar een haar bekende kloof in een steenrots vliegt, zo vlucht de ziel van hem, die de 

Geest heeft, naar Christus en rust op Hem. (Rom.5:5) 

 

Ik doe weer een beroep op iedere weldenkende hoorder. Kan van hem, die niets kent van het 

geloof in Christus, gezegd worden dat hij de Geest bezit? Oordeel zelf. 

 

Allen die de Geest hebben worden door Hem geheiligd. 

Hij is de “Geest der heiligmaking” (Rom.1:4)  Wanneer Hij in mensen woont, doet Hij hen 

volgen in liefde, blijdschap, vrede, lijdzaamheid, zachtmoedigheid, geloof en matigheid. Hij 

maakt het voor hen gewoon om, door hun nieuwe Goddelijke natuur, Gods geboden in alle 

dingen voor recht te houden en iedere valse weg te haten (2 Petr.1:4)  Zonde is niet meer 

plezierig voor hen: het is voor hen een verdriet wanneer ze er door bekoord worden, en zij 

zijn beschaamd wanneer ze er in gevallen zijn. Hun hoogste verlangen is daarvan bevrijd te 



zijn. Hun gelukkigste tijd is wanneer ze dicht bij God leven; hun verdrietigste tijd is die 

wanneer ze ver van Hem zijn. 

 

En weer doe ik een beroep op iedere weldenkende hoorder. Kan van hem, die zelfs niet 

beweert volgens Gods geboden te leven, gezegd worden dat hij de Geest bezit? Oordeel zelf. 

 

Allen die de Geest hebben, denken geestelijk. 

Om de woorden van de apostel Paulus te gebruiken: “die naar de Geest zijn, bedenken dat des 

Geestes is” (Rom.8:5)  De algemene neiging van hun gedachten is gericht op geestelijke 

zaken. Zij dienen God niet slechts af en toe, maar voortdurend. Door sterke verzoekingen 

mogen zij soms afgetrokken worden, maar over het algemeen zijn hun weg, hun smaak, 

gedachten en gewoonten geestelijk!  U kunt het zien aan de manier waarop ze hun vrije tijd 

doorbrengen, aan het gezelschap waarin ze verkeren en aan het gedrag in hun eigen huis. En 

dit alles is het gevolg van de geestelijke natuur die de Heilige Geest in hen geplant heeft. 

Wanneer een rups in een vlinder verandert kan hij niet langer tevreden zijn met over de aarde 

te kruipen; hij wil opwaarts vliegen en z’n vleugels gebruiken. Zo zullen de genegenheden 

van de mens, die de Geest heeft, altijd opwaarts reiken naar God. 

 

Ik doe opnieuw een beroep op iedere weldenkende hoorder. Kan van hen, wiens gedachten 

helemaal in beslag genomen worden door de dingen van deze wereld gezegd worden, dat zij 

de Geest bezitten? Oordeel zelf. 

 

Allen die de Geest bezitten voelen een tweestrijd in zich tussen de oude en de nieuwe mens.  

De woorden van Paulus zijn in meerdere of mindere mate van toepassing op al Gods 

kinderen: “Het vlees begeert tegen de Geest, en de Geest tegen het vlees, alzo, dat gij niet 

doet hetgeen gij wildet” (Gal.5:17)  In hun binnenste voelen zij een heilige wet, waardoor zij 

een vermaak hebben in de wet Gods. Maar zij voelen ook een andere wet in zich, strijdend 

om de heerschappij en worstelend om hen neerwaarts te trekken. Sommigen ervaren deze 

strijd weliswaar sterker dan anderen, maar allen die de Geest hebben kennen haar. Het is een 

bewijs dat de sterk gewapende niet langer van binnen regeert, zoals hij vroeger deed, met 

onbetwistbare invloed. De tegenwoordigheid van de Heilige Geest kan gekend worden aan 

zowel innerlijke strijd als aan innerlijke vrede. Hij, die geleerd heeft te hopen op en rusten in 

Christus, is altijd iemand die vecht tegen de zonde. 

 

Weer doe ik een beroep op mijn hoorders. Kan van hem, die niets ervaart van een innerlijke 

strijd, de zonde dient en zijn eigen wil doet; kan van hem gezegd worden, dat hij de Geest 

heeft? Oordeel zelf! 

 

Allen die de Geest hebben, hebben een betrekking op anderen, die ook de Geest bezitten. 

Over hen schrijft de apostel Johannes: “Wij weten, dat wij overgegaan zijn uit den dood in 

het leven, dewijl wij de broeders liefhebben.” (1 Joh.3:14)  Des te meer zij in iemand zien 

van de Heilige Geest, des te dierbaarder is die persoon voor hen. Zij beschouwen hem als een 

lid van dezelfde familie, een kind van dezelfde Vader, een onderdaan van dezelfde Koning, 

als een reiziger in een vreemd land, op weg naar hetzelfde vaderland. Het is de heerlijkheid 

van de Geest om iets terug te brengen van de broederlijke liefde, die door de zonde uit de 

wereld werd verdreven. Hij maakt dat mensen iemand anders kunnen liefhebben, om redenen 

die voor de natuurlijke mens dwaasheid zijn. Omwille van éénzelfde Redder, éénzelfde 

geloof, éénzelfde dienst op aarde en de hoop op éénzelfde Huis. Hij doet vriendschap 

ontstaan, onafhankelijk van bloed, huwelijk, interesses, zaken of enig aards motief. Hij 



verenigt mensen, door hen te doen voelen, dat zij één zijn in één groot Middelpunt, Jezus 

Christus. 

 

Ik doe weer een beroep op iedere weldenkende hoorder. Kan van hem die geen vermaak vindt 

in het gezelschap van geestelijk-gezinde mensen, of hen zelfs minachtend “heiligen” noemt; 

kan van hem gezegd worden, dat hij de Geest bezit? Oordeelt zelf! 

 

Tenslotte, allen die de Geest hebben, leren van Hem bidden. 

De Bijbel noemt Hem: “de Geest der genade en der gebeden.” (Zach.12:lO) Van Gods 

uitverkorenen staat opgetekend: “Zij roepen tot Hem, dag en nacht.” (Luk.18:7)  Zij kunnen 

er niets aan doen: hun gebeden mogen arm zijn, zwak en afdwalend, maar bidden moeten ze. 

Iets in hun binnenste zegt hen, dat zij tot God moeten spreken en hun noden aan Hem bekend 

maken. Zoals een zuigeling huilt, als het pijn of honger voelt, omdat het in zijn natuur is; zo 

zal de nieuwe natuur, die door de Heilige Geest ingeplant is, een mens verplichten te bidden. 

Hij heeft de Geest der aanneming en hij moet roepen “Abba, Vader.” (Gal.4:6) 

 

Voor de laatste keer doe ik een beroep op iedere weldenkende hoorder. Kan van de mens die 

nooit bidt of die tevreden is met vormelijke woorden zonder inhoud; kan van zo iemand 

gezegd worden, dat hij de Geest bezit? Voor de laatste keer zeg ik: Oordeel zelf! 

 

Door deze kenmerken kan, naar mijn vaste overtuiging, de aanwezigheid van de Heilige 

Geest worden vastgesteld. Ik heb ze eerlijk opgesomd zoals ze, naar het mij voorkomt, in de 

Schriften geopenbaard zijn. Zonder overdrijving, zonder iets achter te houden. Ik geloof, dat 

er geen oprechte Christenen zijn, in wie deze kenmerken niet gevonden worden. Sommige 

zullen bij de één weliswaar duidelijker naar voren komen in de ene persoon en andere bij de 

ander. Maar ik heb nog nooit een kind van God ontmoet waarin, bij nauwkeurig observeren, 

deze kenmerken niet aanwezig waren. Ik geloof dat tekenen zoals hier genoemd, het enige 

duidelijke bewijs vormen, dat wij op reis zijn naar het eeuwige leven. Daarom draag ik ieder 

van u op om, indien u uw roeping en verkiezing vast wilt maken, deze kenmerken tot uw 

eigendom te maken.  

 

Er zijn theologen van naam die het noemen van kenmerken minachten en deze als wettisch 

beschouwen. Ik geef er niet om, dat ze wettisch genoemd worden, zolang ze maar 

Schriftuurlijk zijn. En, met de Bijbel voor me, geef ik vrijmoedig mijn mening; dat hij die 

zonder deze kenmerken is, ook zonder de Geest van God is. Toon mij iemand die deze 

tekenen wel heeft, en ik herken hem als een kind van God. Hij mag arm en veracht zijn in de 

ogen van de wereld; hij mag verdorven zijn in eigen oog en vaak twijfelen aan zijn eigen 

zaligheid. Maar hij heeft dat in zich, wat alleen van boven komt en nooit vernietigd zal 

worden: het werk van de Heilige Geest. God is de zijne en Christus is de zijne. Zijn naam 

staat al geschreven in het boek des levens en de hemel is weldra voor hem. 

 

Toon me een mens die deze tekenen niet heeft, en ik durf hem niet te beschouwen als een 

echte Christen. Ik durf het niet uit eerlijkheid. Ik durf het niet uit liefde tot zijn ziel. Ik durf 

het ook niet op grond van de Bijbel. Hij mag een groot theoloog zijn, geleerd, in aanzien in de 

wereld en met een goede levenswandel. Het is alles niets, als hij de Heilige Geest niet heeft. 

Hij is zonder God, zonder Christus, zonder vaste hoop en, als hij niet verandert, zal hij 

uiteindelijk zonder hemel zijn. 

 

Laat me deze preek eindigen met een paar praktische opmerkingen, die als vanzelf opkomen 



uit ons onderwerp. 

 

Wilt u weten wat uw onmiddellijke plicht is?  

Luister, en ik zal het u zeggen: U moet uzelf eens rustig onderzoeken aangaande het 

onderwerp, dat wij met u behandeld hebben. U moet uzelf ernstig ondervragen in hoeverre de 

leer van de Heilige Geest uw leven beïnvloedt. Laat uw gedachten eens verder gaan, wat ik u 

smeken mag, naar hogere dingen dan de dingen van deze aarde en naar belangrijker zaken 

dan de zaken van deze tijd. Heb geduld met me, terwijl ik u een indringende vraag stel. Ik 

vraag het ernstig en met bewogenheid, als één die alleen maar redding wenst: Hebt u de 

Geest?  

 

Let wel, ik vraag niet of u denkt, dat alles wat ik gezegd heb, waar, recht en goed is. Ik vraag 

of u, die deze regels leest, zelf de Heilige Geest in u hebt. 

Let wel, ik vraag niet of u gelooft dat de Heilige Geest aan Christus’ kerk is gegeven en dat 

allen, die tot die Kerk behoren, binnen Zijn bereik zijn. Ik vraag alleen of u zèlf de Geest in 

uw hart hebt! 

Let wel, ik vraag niet of u soms door uw geweten aangeklaagd wordt, en of u wel eens goede 

voornemens voelt opkomen. Ik vraag of u werkelijk iets hebt ervaren van het opwekkende en 

levendmakend werk van de Geest in uw hart! 

Let wel, ik vraag niet naar de dag of de maand waarin de Geest Zijn werk in u begon. Het is 

voor mij genoeg als vruchtbomen vrucht dragen, ik hoef niet te weten wanneer ze geplant 

zijn! Maar ik vraag u: brengt u vruchten van de Geest voort? 

Let wel, ik vraag niet of u een volmaakt mens bent en nooit iets kwaads in u voelt. Maar ik 

vraag, ernstig en nadrukkelijk, of u de kenmerken van de Geest in uw hart en leven hebt! 

 

Ik hoop, dat u me niet gaat vertellen, dat u niet weet wat de kenmerken van de Geest zijn. Ik 

heb ze duidelijk beschreven. Ik zal  ze nu kort herhalen en ze op uw hart drukken. 

1. De Geest verlevendigt het hart van de mens. 

2. De Geest onderwijst de geest van de mens. 

3. De Geest leidt naar het Woord. 

4. De Geest overtuigt van zonde. 

5. De Geest trekt tot Christus. 

6. De Geest heiligt. 

7. De Geest maakt de mens geestelijk denkend. 

8. De Geest veroorzaakt innerlijke strijd. 

9. De Geest leert de mens de broeders liefhebben. 

10. De Geest leert bidden. 

 

Dit zijn de belangrijkste kenmerken van de aanwezigheid van de Geest. Stel u zelf nu de 

vraag: Heeft de Geest iets hiervan gedaan voor uw ziel? Ik verzoek u dringend om geen tijd 

verloren te laten gaan zonder antwoord te geven op deze vraag. Ik gelast u, als een trouwe 

wachter, die klopt op de deur van uw hart, om deze zaak tot een beslissing te brengen. Wij 

leven in een oude, afgeleefde, met zonden beladen wereld. Wie kan zeggen wat een dag 

voortbrengen zal? Wie zal het volgende jaar nog beleven? Hebt u de Geest? (Spr.27:1) 

 

Wilt u weten wat het grote gebrek is van het hedendaagse Christendom?  

Luister naar mij en ik zal het u zeggen. Het grote gebrek, waar ik van spreek, is 

eenvoudigweg dit: het Christendom van heel veel mensen is helemaal geen Christendom! Ik 

weet wel dat zo’n visie hard, schokkend en liefdeloos klinkt. Maar ik kan er niets aan doen. 



Het staat voor mij vast, dat het helaas waar is. Het is mijn verlangen dat het Christendom van 

de mensen gelijk wordt aan dat van de Bijbel. Maar ik betwijfel ten zeerste of dit in veel 

gevallen zo is. 

 

Ik ben er zeker van dat er menigten van mensen zijn, die iedere zondag naar de kerk gaan, 

maar louter voor de vorm. Hun vaders of moeders gingen daarheen, en dus gaan zij. Het is in 

dit land gewoonte om een godsdienstoefening bij te wonen en dus gaan zij. Het is de 

gewoonte om een godsdienstoefening te bezoeken en een preek te horen en dus gaan zij. Maar 

van de ware, levende en reddende godsdienst weten zij niets. Zij weten het niet en maken zich 

er ook geen zorgen over. Zij kunnen geen rekenschap geven van de kenmerken van het 

Evangelie. Rechtvaardigmaking, wedergeboorte en heiligmaking, zijn begrippen en namen 

die zij niet kunnen uitleggen. Het kan zijn dat zij een vaag idee hebben dat ze naar ‘s Heeren 

tafel behoren te gaan. En ze mogen in staat zijn een paar vage woorden over Christus te 

zeggen; maar hen ontbreekt een duidelijke kennis van de weg der zaligheid. Van de Heilige 

Geest kunnen zij, nauwelijks meer zeggen dan dat ze Zijn Naam gehoord hebben, keer op 

keer herhaald in de geloofsbelijdenis. 

 

Nu, indien iemand zich bewust is dat zijn godsdienst overeenkomt met wat ik zo even heb 

beschreven, dan wil ik hem ernstig en liefdevol waarschuwen dat zo’n godsdienst volslagen 

nutteloos is! Het zal zijn ziel niet redden, vertroosten, voldoen of heiligen. Het duidelijk 

advies dat ik zo iemand geef, is zonder uitstel zijn godsdienst te ruilen voor iets beters! 

Overweeg mijn woorden nu, in het stervensuur zal het u niet meer helpen. 

 

Wilt u vervolgens een waarheid uit het Evangelie weten, waar we in onze tijd bijzonder op 

moeten letten?  

Luister slechts en ik zal die aan u vertellen. De waarheid die ik op het oog heb, is de waarheid 

omtrent het werk van de Heilige Geest. De satan is onophoudelijk bezig om alle waarheid aan 

te vechten. Ik heb niet het verlangen om ook maar één moment het werk van de Geest te 

stellen boven de Zon en het Hart van het Evangelie, Jezus Christus. Maar ik geloof, dat er 

tegenwoordig, naast het priesterlijk ambt van Christus, geen waarheid zo vaak uit het oog 

verloren, en zo listig bestreden wordt, als het werk van de Geest. Sommigen doen dat door dit 

werk te veronachtzamen; zij spreken uitsluitend over Christus. Over de Zaligmaker kunnen 

zij u wel het nodige vertellen. Maar als u vraagt naar het innerlijke werk van de Geest, dat 

allen, die de Zaligmaker echt kennen, ervaren, weten zij niets te zeggen. 

 

Sommigen doen het werk van de Geest onrecht aan door het alles maar voor lief te nemen; 

lidmaatschap van de kerk en deelnemen aan de sacramenten stellen zij in de plaats van 

bekering en geestelijke opwekking. Anderen doen het werk van de Geest tekort door het te 

verwarren met de werking van het natuurlijk geweten. Volgens dit onjuiste standpunt missen 

alleen de allerslechtste mensen het werk van de Heilige Geest. Laten wij onszelf wapenen 

tegen al dit afwijken van de waarheid. Wij mogen geen afbreuk doen aan de waarheden van 

het Evangelie.  

 

In deze tijd moet één van onze voornaamste wachtwoorden zijn: geen redding zonder het 

inwendige werk van de Geest. Geen inwendig werk van de Geest, tenzij dat het gezien, 

gevoeld en gekend kan worden. Geen reddend werk van de Geest, dat zich niet uit in 

droefheid naar God en een levend geloof in Jezus Christus. 

 

Wilt u weten waarom wij, dienaars van het Evangelie, nooit wanhopen aan iemand van onze 



hoorders, zolang als hij leeft?  

Luister, en ik zal het u zeggen! Wij wanhopen nooit, omdat wij geloven in de kracht van de 

Heilige Geest. Ziende op onszelf zou er daarentegen alle reden zijn voor wanhoop. Als wij 

letten op sommigen die tot onze gemeente behoren, zou er ook een goede reden zijn tot 

wanhoop. Zij lijken zo hard en ongevoelig als een steen. Maar laten wij zien op de Heilige 

Geest en op wat Hij heeft gedaan. Hij kan neerdalen als vuur en de hardste harten doen smel-

ten; Hij kan de slechtste man of vrouw onder ons bekeren en hun hele karakter veranderen. 

En zo preken wij verder.  

 

Wij hebben hoop vanwege de Heilige Geest! O, dat onze hoorders zouden begrijpen, dat de 

voortgang van het ware Evangelie niet is “door kracht of geweld” maar door ‘s Heeren Geest! 

O, dat velen van hen zouden leren minder op dominees te vertrouwen en meer te bidden om 

de Heilige Geest. Dat allen zouden leren minder van geleerdheid en kerkelijke instellingen te 

verwachten, maar, in nauwgezet gebruik van alle middelen, ernstiger zouden vragen om de 

uitstorting van de Geest. (Zach. 4:6) 

 

Verder, zou u willen weten wat u te doen staat als uw geweten u zegt dat u de Geest niet 

hebt? Luister, en ik zal het u zeggen. Als u de Geest niet hebt, moet u onmiddellijk in gebed 

tot de Heere Jezus Christus gaan. Smeek Hem om u genadig te zijn en u de Geest te zenden. 

Ik voel helemaal geen sympathie voor diegenen, die de mensen zeggen dat zij eerst om de 

Heilige Geest moeten bidden, opdat ze dan tot Christus mogen gaan. In de Bijbel vind ik geen 

grond voor deze redenering. Ik lees alleen maar dat, als mensen voelen dat zij arme, 

verdorven zondaars zijn; zij dan rechtstreeks en zonder uitstel tot Jezus moeten gaan. Want 

Hij zegt zelf:  “Zo iemand dorst, die kome tot Mij, en drinke.” (Joh.7:37) Er staat geschreven: 

“Gij hebt gaven genomen om uit te delen onder de mensen; ja, ook de wederhorigen om bij u 

te wonen, o Heere God.” (Ps.68:19)  Het is Zijn bijzonder ambt om te dopen met de Heilige 

Geest; “in Hem woont al de volheid” (Col.1:19). Christus is de ontmoetingsplaats tussen God 

en de ziel. Aan iemand die de Geest zoekt, geef ik altijd als eerste raad: “Ga naar Jezus, en 

maak al uw noden aan Hem bekend!” 

 

Als u weet, dat u de Geest niet hebt, zou ik u verder willen aanraden om nauwkeurig die 

genademiddelen te gebruiken waardoor de Geest werkt. U moet regelmatig het Woord gaan 

horen, want dat is Zijn zwaard. Maak er een gewoonte van om die samenkomsten te 

bezoeken, waar Zijn tegenwoordigheid beloofd wordt. Kortom, u moet gevonden worden in 

de weg van de Geest, als u wilt dat de Geest u goed doet. De blinde Bartimeus zou nooit het 

gezicht hebben verkregen als hij rustig thuis was gebleven in plaats van langs de weg te gaan 

zitten. Zacheus zou nooit Jezus hebben gezien en een zoon van Abraham zijn geworden  als 

hij niet de straat was opgegaan en in de vijgeboom was geklommen. De Geest is een 

liefhebbende Geest, maar hij die de genademiddelen veracht, weerstaat de Heilige Geest. 

Ik ben er van overtuigd dat iemand, die eerlijk en met volharding deze raad opvolgt, vroeg of 

laat de Geest ontvangt.  

 

Wilt u ook nog weten, in de volgende plaats, wat u moet doen als u twijfelt over uw staat en 

niet kunt zeggen of u de Geest heeft? 

Luister, ik zal het u vertellen. Als u in twijfel verkeert of u de Geest wel heeft, overleg dan 

rustig of uw twijfel wel gegrond is. Ik vrees, dat er vele ware gelovigen zijn die geen 

verzekering hebben van hun staat; hun leven bestaat uit twijfelen. Ik vraag zulke mensen de 

Bijbel ter hand te nemen en rustig de oorzaken van hun angst te beschouwen. Vanwaar kreeg 

u besef van uw zonde, hoewel gering? Vanwaar die liefde tot Christus, hoewel 



wankelmoedig? Vanwaar dat verlangen naar heiligmaking, hoewel zwak? Vanwaar het 

behagen in het gezelschap van Gods volk, uw behoefte aan gebed en verlangen naar Gods 

Woord? 

 

Ik vraag u: Vanwaar kwamen deze zaken? Kwamen ze uit uw hart voort? Zeker niet. Zulke 

vruchten brengt de natuur niet voort. Zijn ze afkomstig van de duivel? Zeker niet! De satan 

vecht niet tegen zichzelf. Ik herhaal mijn vraag: Vanwaar komen deze dingen dan? Ik 

waarschuw u, dat u de Heilige Geest niet bedroeft door te twijfelen aan de echtheid van Zijn 

werk! Streeft u misschien naar een innerlijke volmaaktheid, die u op aarde niet verwachten 

mag, en bent u ook ondankbaar bezig om een waar werk van de Heilige Geest gering te 

achten? 

 

Wanneer ik alles geloof wat twijfelmoedige Christenen over zichzelf zeggen, zou ik gaan 

geloven dat zij er slecht aan toe zijn. Maar wanneer ik op hun leven let, hongerend en 

dorstend naar de gerechtigheid, arm van geest, verlangend naar heiligmaking, liefde tot de 

naam van Christus, regelmatig in de Bijbel lezend en biddend, dan ben ik niet bang meer. Ik 

vertrouw mijn ogen meer dan mijn oren. Er zijn duidelijke bewijzen van de tegenwoordigheid 

van de Geest. Ik ben alleen bedroefd dat zij dat zelf niet zien. Ik zie, dat de duivel de vrede 

van hen rooft, door deze twijfel in hun gemoed te dringen; en ik betreur, dat zij zichzelf 

benadelen door hem te geloven. 

Sommige geleerde theologen mogen er wel aan twijfelen of zij de Geest bezitten, omdat zij 

geen tekenen van genade in zich hebben. Maar velen voeden zonder oorzaak een twijfel in 

hun geest, waartoe zij geen reden hebben. Ze zouden zich ervoor moeten schamen!  

 

Wilt u tenslotte weten wat u moet doen, als u werkelijk de Geest hebt?  

Als u de Geest hebt, zoek dan vervuld te worden met de Geest. (Ef.5:18)  Drink volop van het 

water des levens. Wees niet tevreden met een beetje godsdienst. Bid of de Geest iedere hoek, 

iedere kamer van uw hart vult, zodat er geen centimeter ruimte overblijft voor de wereld en 

de duivel. 

 

Als u de Geest hebt, “bedroeft de Geest niet.”(Ef.4:30) Voor gelovigen is het gemakkelijk om 

het gevoel van Zijn aanwezigheid te verzwakken en om zich te beroven van Zijn troost. 

Kleine onbeleden zonden, kleine slechte gewoonten of gedrag of een ongecorrigeerde tong, 

een beetje meegaan met de wereld, het is allemaal geschikt om de Heilige Geest te weerstaan. 

O, dat de gelovigen dat toch eens opmerkten. Er is veel meer van de hemelse vreugde op 

aarde te genieten dan dat velen nu hebben. En waarom hebben zij die nu dan niet?  Zij zijn 

onzorgvuldig in hun dagelijkse wandel en daardoor wordt het werk van de Geest gehinderd. 

De Geest moet een door en door heiligende Geest zijn, wil Hij een vertrooster van uw ziel 

zijn. 

 

Als u de Geest hebt, werk dan om al de vruchten van de Geest voort te brengen. (Gal.5:22) 

Lees wat de apostel Paulus daarover schrijft in zijn brief aan de Galaten en let er op dat niet 

één van deze vruchten verwaarloosd wordt. O, dat de gelovigen toch zouden jagen naar meer 

liefde en meer vreugde! Dan zouden zij meer goed doen aan alle mensen, zij zouden zichzelf 

gelukkiger voelen en ze zouden godsdienst aantrekkelijker maken voor de wereld. 

 

Ik breng de dingen, die ik geschreven heb, ernstig onder de aandacht van iedere lezer van 

deze bladzijden. Laat ze niet tevergeefs geschreven zijn. Verenigt u met mij in het gebed dat 

de Geest mag worden uitgestort met veel meer overvloeiende invloed dan het ooit heeft 



gehad. Bidt, dat Hij mag worden uitgestort op alle gelovigen, thuis en in het buitenland, dat 

zij meer eensgezind mogen zijn en heiliger. Bidt, dat Hij mag worden uitgestort op Joden, 

Mohammedanen en heidenen; dat velen van hen tot bekering mogen komen. Bidt, dat Hij 

mag worden uitgestort op Rooms-Katholieken. Bidt, dat Hij mag worden uitgestort in ons 

eigen land. Bidt, dat Hij mag worden uitgestort op alle gelovige dienaren en zendelingen en 

dat hun getal honderdvoudig mag vermeerderen. 

 

Bidt, boven alles, dat Hij mag worden uitgestort, in overvloedige kracht, op uw eigen ziel. 

Dat, als u de waarheid niet kent, u erin onderwezen wordt. En dat, als u die wel kent, u die 

nog beter mag leren kennen. Amen. 


